Τι μέρος του λόγου μπορεί να είναι το α΄ συνθετικό;

Ουσιαστικό, επίθετο, ρήμα, αριθμητικό, επίρρημα, πρόθεση, αντωνυμία.

Ουσιαστικό
· πατέρας + παράδοση = πατροπαράδοτος

· σ πατέρας + γονικός = πατρογονικός

· μητέρα + πόλη = μητρόπολη χρήση του θέματος της αρχαίας 

· γη + γράφω = γεωγραφία ελληνικής λέξης

· γη + κτώμαι = γαιοκτήμονας

· χέρι + λαβή = χειρολαβή

· ύδωρ + άγω = υδραγωγείο

επίθετο
· καλός + τέχνη = καλλιτέχνης χρήση του θέματος της αρχαίας

· μεγάλος+ θηρίο = μεγαθήριο ελληνικής λέξης ή μετατροπή

· βαρύς + ακούω= βαριακούω του συνδετικού φωνήεντος

ρήμα
· φεύγω + δίκη = φυγόδικος χρήση του αοριστικού θέματος

· Φεύγω + κέντρο = φυγόκεντρος
αριθμητικό
· ένας + συλλαβή = μονοσύλλαβος

· δύο + εγγόνι = δισέγγονο αλλαγές στο θέμα του α΄συνθετικού

· δύο + όροφος = διώροφος ή στο συνδετικό φωνήεν 

· τρία + ευλογημένος = τρισευλογημένος

· τέσσερα + θύρα = τετράθυρο

επίρρημα
· χάμω + σπίτι = χαμόσπιτο
· πάνω + φορώ = πανωφόρι

το -ω των επιρρημάτων διατηρείται κατά τη σύνθεση εκτός από το επίρρημα χάμω
πρόθεση
· κατά + δίδω = καταδίδω 

· αντί + αποδίδω = ανταποδίδω 

· από + οπλισμός = αφοπλισμός 
· αντί + υπολοχαγός = ανθυπολοχαγός 
Κάποτε χάνεται το τελικό φωνήεν της πρόθεσης όταν και η επόμενη λέξη αρχίζει από φωνήεν.
Όταν το β΄ συνθετικό είναι λέξη δασυνόμενη (της αρχαίας) τότε το τ γίνεται θ και το π γίνεται φ.
